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I 
 

 الخلاصة
 

هم تطبيقات كيمياء السطح في مجال معالجة التلوث، اذ تضمنت في أتعنى هذه الدراسة      

كااام  المااالياا    -متشاااااااااددااة لمتعاادي يكااام  ا ك  لياا  Hydrogelsتخليق هلاميااات مااا يااة 

ومت اكبات دوليمي  ة هلامية مسااااتندك يوكساااايد الد افي  اذ كضاااا  المت اك  البوليمي   أوكساااايد 

البلم ك دالجذور الح ك، اذ  ط  قة خلال المالي   م كام   -متعدي يكام  ا ك  لي  /الد افي  

 Potassium persulfateو اشاااددتم دوصاا ع ماملا N,N'-Methylenediacrylamideاسااتخد  

 مايك داي ة للجذور الح ك.

 

شاااخوااات ويرسااات الخواي الت كيبية والساااطحية والح ار ة للمواي المحضااا ك دعدك       

 ومطيافية تحو لات فور   للأشااااعة تحت الحم اء XRDالسااااينية تقنيات منها تقنية كيوي ا شااااعة 

FT- IR   والمجه  ا لدت وني الماسح ذ  المجال المنبعثFE-SEM  ومجه  القوك الذر ةAFM 

 . BET,BJHدالإضافة الى تحليل المساكة السطحية والطبيعة المسامية للسطح 

 

ادتزا  لواابيتي  -في يراسااة امتزا  المحضاا ك المت اكبات البوليم  ة الهلامية عملتاساات    

م  محاليلها الما ية وذل  دهدف التوصل الى مع فة  RY 2الو  اء وال عالة  CVالبلورك البن سجية 

 مايك ما ك لإ الة التلوث الحاصل دهذه ا صباغ. عمالع دوص عفعالية هذه ا سطح وإمدانية است

 

فوق البن ساااااجية في تعي  كميات ا متزا  ودينت  –مطيافية ا شاااااعة الم  ية اساااااتعملت    

كساا  تواانيل ،يلز، وان )4L (ان أ زوثي مات ا متزا  ملى السااطح الما  كانت م  نو  النتا ج 

الت تي   عملةأ زوثي مات ا متزا  تنطبق ملى نموذج  ندما   للامتزا ، أظه ت ا صااااباغ المساااات

 Crystal Violet > Reactive yellow 2 في القدرك ملى ا متزا  ملى السطح المذكور:  تيا

 

وأظه ت .  )C0 15,20,25,30,35(تم يراسة امتزا  ا صباغ في ير،ات ك ار ة مختل ة 

النتا ج ان مملية ا متزا  تزياي مع   ايك ير،ة الح ارك أ  ان مملية ا متزا  هي مملية ماصااااااة 

تم كسااااات التيي  في القيم الد موي ناميدية ا ساااااسااااية لعملية ، Endothermic Processللح ارك 

 ، واساااااتخدامها في ت ساااااي  S∆ ، وا نت ودي ي  ΔGي الح كطاقة ال ، وΔHا متزا   كايندالبي ي 

 النتا ج.

 

أوضاااحت يراساااة تلثي  الدالة الحامضاااية في مملية ا متزا  ملى الساااطح الما  دان كمية  

تزياي  RY2تزياي دز ايك الدالة الحامضااية للمحلول، اما دالنساابة لواابية  CVالمايك الممتزك لواابية 

 حامضية المحلول.تقل الدالة الكمية المايك الممتزك مندما 



II 
 

ملى ساااطح  RY2وCVلوااابيتي في مملية ا متزا   ا ملاحأظه ت نتا ج يراساااة تلثي   

 CVان كمية ا متزا  لواااابية  3NaCl, KCl,CaCOاو ان مختل ة م  ا ملاح الما  داسااااتعمال 

 ت كيزفان كمية ا متزا  تزياي دز ايك  RY2ح، اما في كالة امتزا  صااابية ملاتقل دز ايك ت كيز ا 

 ح. ملاا 

 

دينت نتا ج يراساااااة ك كية ا متزا  دلن مملية امتزا  ا صاااااباغ ملى الساااااطح الما  تتبع  

ية، واظه ت  دان بة ايولى وال ية قواني  الساااااا   م  الم ت دان بة ال تا ج مدى انطباق معايلة الم ت الن

 الداذدة لنظا  ا متزا .

 

أظه ت نتا ج يراساة المقارنة للأساطح المحضا ك في ك اءتها لإ الة ا صاباغ م  محاليلها  

 :ا تيالما ية تدون ملى النحو 

 

Graphene Oxide/poly (Acrylic acid – Maleic acid) > poly (Acrylic 

acid – Maleic acid) > Graphene Oxide 

 

دالة الكبي ك مند    ايكللساااطح الما   Swelling Ratioدينت نتا ج يراساااة نسااا  ا نت ا   

  (1.0)مقارنة مع  (7.0)حامضية ال

 

اظه ت نتا ج يراسة ا دتزا  في الوسط الحامضي والقامد  ان السطح الما   مد  إمايك 

  تدو  ه في امتزا  هذه الملوثات.

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Abstract 

  This study includes one of the most important applications of 

surface chemistry in pollution treatment. Where it involved the synthesis 

of mixed hydrogels of multiple (Acrylic acid - Malic acid), and polymeric 

polymer complexes based on graphene oxide. The polymeric aggregate 

"graphene oxide / poly (Acrylic acid - Malic acid)" was prepared through 

the method of polymerization of free radicals. N, N'-

Methylenebisacrylamide was used as an overlap agent and Potassium 

persulfate was a precursor of free radicals. 

 

The structural, surface, and thermal properties of the prepared 

materials were characterized and studied by using several techniques, 

including XRD, FT-IR, FE-SEM and AFM, as well as analysis of surface 

area and surface porous nature (BET, BJH). 

 

Polymer compositions that were prepared for the study of adsorption 

- desorption of the crystals violet and reactive yellow dyes from their 

aqueous solutions, in order to find out the effectiveness of these surfaces 

and the possibility of use as an adsorption substance to remove the 

pollution of these dyes. 

 

The UV-visible spectroscopy was used in the determination of 

amounts of adsorption and showed the results that the adsorption isotherm 

on the surface of the adsorption was of the type (L4) according to Giles, 

and that adsorption isotherms applies to Langmuir's model. The used dyes 

showed the following arrangement in adsorption capacity on the surface:  

Crystal Violet > Reactive yellow 2 

 

The adsorption of dyes was studied at different temperatures (15, 20, 

25, 30 and 35 0C). The results revealed that the process of adsorption 



increases with increasing temperature, i.e., the process of adsorption is an 

endothermic process. The change in the basic thermodynamic values of the 

adsorption process that includes enthalpy (∆H), free energy (∆G), and 

entropy (∆S) was calculated and used to interpret the results. 

 

The study of the effect of the acidic function on the adsorption 

process on the surface showed that the amount of the adsorption substance 

for the dye crystal violet is increased by increasing the acidic function of 

the solution. As for the reactive yellow-2 dye, the amount of adsorbent 

substance increases when the acidic function of the solution decreases.  

 

The results of the study of the effect of salts in the adsorption of 

crystal violet and reactive yellow-2 dyes on the surface of the adsorption 

using different weights of salts NaCl, KCl, CaCO3 showed that the amount 

of adsorption of the crystal violet dye decreased by increasing salinity 

concentration, In the case of reactive yellow-2 dye adsorption, the amount 

of adsorption increases with increasing concentration of salts. 

 

The results of the adsorption kinetics study showed that the process 

of adsorption of dyes on the surface of adsorbent follows by the laws of the 

first and second order reaction and the results show the applicability of the 

equation pseudo-second order reaction of the adsorption system. 

 

The results of the comparative study of the surfaces prepared in their 

efficiency for the removal of dyes from their water solutions were as 

follows: 

 

Graphene Oxide / poly (Acrylic acid - Maleic acid) > poly (Acrylic acid – 

Maleic acid) > Graphene Oxide 

 



The results of the Swelling Ratio study of the surface showed a 

significant increase in acidity (7.0) compared to (1.0), 

the results of the study of desorption in the acidic and basic medium 

showed that the desorption surface can be recycled in adsorption of these 

pollutants. 
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